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آشفتگی تهران پس از جمع آوری 
سطل های زباله 

شــهرداری تهــران بــرای جلوگیــری از بــروز 
حوادث جانبــی اقدام به جمع آوری ســطل های 
زباله کرده اســت امــا متاســفانه راه حلی برای 
چگونگــی جمع آوری زباله ها اندیشــیده نشــده 
اســت. از حدود یک هفته پیــش بود که گزارش 
جمع آوری ســطل های زباله در مراکز شهر منتشر 
شــد، جمع آوری که به گفته شهردار تهران برای 

جلوگیری از ایجاد راه بندان بوده است.
اما همین جمع آوری سطل های زباله منجر به آن 
شده است تا شهروندان زباله های خود را در اطراف 
مخازن سطل های زباله رها کنند و همین موضوع 

منجر به زشت و آلوده شدن معابر شده است.
معاون خدمات شــهری و محیط زیست شهرداری 
تهران اعلام کرد که دلیل جمع آوری ســطل های 
زباله موضوعات امنیتی بوده و شهرداری دستور را 

اجرایی کرده است.
همچنین پس از آن علیرضا زاکانی شهردار تهران 
نیز اعــلام کرد بــرای اینکه با ســطل های زباله 
راه بندان ایجاد نشود دستور جمع آوری آنها صادر 
شــده و پس از اتمام اغتشاشات سطل ها در جای 

خود تعبیه خواهند شد.
اما متأســفانه پس از جمع آوری ســطل های زباله 
شهروندانی که نمی دانستند زباله های خود را کجا 
باید خالی کنند آنها را در گوشه و کنار خیابان رها 
کردند و همین موضوع منجر به آشــفتگی سطح 

شهر شده است.
اگر شــهرداری تهران برای جلوگیری از ترافیک و 
عدم آسیب رسیدن به ســطل های زباله اقدام به 
جمع آوری آنها کرده اســت باید برای جمع آوری 
زباله های روزانه شــهروندان نیز چاره ای بیندیشد 
اما گزارش ها گویای این هســتند که در گوشه و 

کنار شهر زباله های بسیاری رها شده اند.
شــهردار تهران روز گذشــته در حاشــیه نود و 
ششــمین جلسه علنی شــورای اســلامی شهر 
تهــران در خصوص جمع آوری مخازن زباله گفت: 
این جمع آوری موقت اســت و بــا توجه به اینکه 
این مخازن توســط عناصری که دست به آشوب 
می زدند برای راه بندان مورد استفاده قرار می گرفت 
تمهید شد که در معابر اصلی در برخی نقاط شهر 
این مخازن موقت جمع آوری شــود ولی به صورت 
جدیدی قطعــا در حوزه جمع آوری زباله ها از آنها 

استفاده خواهد شد.
زاکانــی در خصوص میزان خســارات ناشــی از 
اغتشاشات اخیر نیز گفت: ناجوانمردانه ترین وجه 
این اتفاقات که قطعا محکوم است وجه وارد کردن 
خسارت به اموال عمومی است و همچنین تعدی 
به خادمین مردم شامل آتش نشانان و پاک بانان، 
لیســت همه خســارت های وارده به قوه قضائیه 
ارســال خواهد شــد تا از این طریق حقوق شهر 
ایفا شــود تا هفته پیش که البتــه پس از آن باز 
هم خســارت هایی وارد شــد ۴۳ دستگاه اتوبوس 
تخریب، ۲۵ دســتگاه ماشین آتش نشانی آسیب 
دید، ۶۰۰ مخزن زباله و ۵۴ ایســتگاه اتوبوس نیز 

مورد تخریب قرار گرفت.
شــهردار تهــران  همچنین در خصــوص تزریق 
اتوبوس های جدیــد به حوزه حمل و نقل عمومی 
گفت: هدفگذاری برای شروع سال تحصیلی جدید 
انجام شــده بود تا ۷۰۰ دســتگاه اتوبوس تزریق 
شود که ۵۹۱ دستگاه از محل بازسازی به ناوگان 
اضافه شــد و بعدها نیز ۱۰ دستگاه دیگر از محل 
بازسازی وارد ناوگان شد که مجموعا ۶۰۰ دستگاه 
پس از بازســازی به نــاوگان اضافه شــد. مابقی 
نیز در حال تحویل اســت. ۲۵۰ دســتگاه مراحل 
تحویل را طی می کند کــه قطعا پس از تجهیز و 
رسیدن به چهارچوب های مشخص مورد استفاده 
قرار می گیرد. بی تردید بازســازی دست ماست و 
با توجه بــه زمانبندی که انجــام دادیم در مهر، 
دیماه و اسفند ماه مجموعا ۱۴۰۰ دستگاه از محل 
بازسازی وارد ناوگان خواهد شد. تا کنون نیز ۴۱ 

دستگاه بیشتر از تعهد خود وارد ناوگان کردیم.
وی در خصوص صــدور احکام برای شــهرداران 
مناطق نیز گفت: احکام ما یکســاله اســت و در 
حقیقت بــا تمام دوســتان از جملــه معاونت ها 
پروژه ای شامل بسته ای از موضوعات و اهداف برای 
یک سال بســته می شود که تحولی را که مد نظر 
داریم کمک می کند تا محقق شــود. در طول این 

مسیر نیز ارزیابی های مختلفی صورت می گیرد.
وی درباره جمع آوری برخی مســیرهای دوچرخه 
در سطح شــهر تهران اظهار کرد: این موضوع به 
صورت طرح کلی در شــهر تهران توسط مدیریت 
شــهری قبلــی دنبال شــده کــه در جنبه های 
زیرساختی و نرم افزاری در همان دوره با مشکلاتی 
مواجه شده است. ما در این دوره همه گزینه های 
حمل و نقــل عمومی را مورد توجه قرار می دهیم 
و بهره گیری از آنها را در دستور کار قرار داده ایم.

شــهردار تهران در بخش دیگــری از صحبت های 
خــود با تاکید بر لزوم تکمیــل خطوط هفت گانه 
متروی تهران، گفت: ما برای توســعه خطوط نیز 
وارد عمــل شــده ایم اما اولویــت تکمیل خطوط 
هفت گانه و همچنین افزایش قطارهای مترو است 
که در این راســتا کمک ها و مساعدت های دولت 
برای تامین فاینانس برای خریداری قطارها وجود 
دارد و از ســوی دیگر قرارداد ســاخت واگن های 
مترو در داخل نیز دنبال می شــود. از سوی دیگر 
بازبینــی برای ایجــاد رفاه بیشــتر در مترو برای 
شــهروندان پی گیری خواهد شــد کــه مقابله با 
متکدیان و ســامان دهی دستفروشان در قالب آن 

انجام خواهد شد.

گزارش

خداحافظی با زمین و خانه قول نامه ای
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اشاره به 
اجرا طرح حدنگاری در اراضی ملی، کشاوری و منابع 
طبیعی گفت: تاکنون بــرای ۱۳۲ میلیون هکتار از 

اراضی ملی معادل ۹۸ درصد سند صادر شده است.
حســن بابایی از آغــاز  طرح تثبیــت و حدنگاری 
زمین های کشاورزی خبر داد و اظهار داشت: براساس 
برنامه ریزی تلاش می شود تا پایان سال ۳۰ درصد از 

زمین های کشاورزی دارای سند ثبتی می شوند.
وی با بیــان اینکه اکنون ۱۰ درصــد از زمین های 
کشاورزی دارای سند هســتند خاطر نشان کرد: از 
۱۸ میلیون هکتار اراضی کشــاورزی کشور تاکنون 
برای ۱.۸ میلیون هکتار معادل ۱۰ درصد سند صادر 

شده است.
رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور مساحت 
عرصه های ملی را ۱۳۷ میلیون هکتار دانست و خاطر 
نشان کرد: از مســاحت ۱۶۴ میلیون هکتار اراضی 
کشور ،۱۳۷ میلیون هکتار آن عرصه های ملی است.

وی ادامه داد: تاکنون بــرای ۱۳۲ میلیون هکتار از 
اراضی ملی معادل ۹۸ درصد سند صادر شده است.

بابایی ، صدور ســند برای اراضی کشاورزی را تقاضا 
محور دانست و بیان کرد: کشــاورزان برای سنددار 
کردن اراضی خود باید اســناد و مدارک لازم را ارائه 

کنند.
رئیس  سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اشاره به 
اینکه اعتبارات لازم برای اجرا طرح حدنگار تخصیص 
یافته اســت تصریح کرد: در این زمینــه اعتبارات 
لازم برای صدور ســند پرداخت شده که با اقدامی 
جهشی این تکلیف قانونی باید تا سال ۱۳۹۸ به پایان 

می رسید.
بابایی کمک بــه کاهش ورود پرونده ها، دســتگاه 
نظارتــی و جهاد کشــاورزی را از کارکردهای مهم 
طرح حدنگاری دانســت و خاطر نشان کرد: صدور 
سند و اجرا طرح کاداستر برای اراضی شهری و منابع 
طبیعی یک اولویت و در سند تحول و سیاست کلی 

قوه قضاییه مورد تأکید است.
وی افزود: اکنون تبدیل اســناد ثبتی دفترچه ای به 
تک برگ در خصوص املاک و اراضی کشــاورزی از 
اولویت های ســازمان ثبت اسناد است به نحوی که 
کارکنان در واحدهای ثبتی در کمتر از یک تا ۲ هفته 

در این خصوص اقدام می کنند.

سقف افزایش شهریه  کودکستان ها 
اعلام شد

معاون ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک درباره 
الگوی شــهریه کودکستان ها گفت:  طبق شیوه نامه 
مربوط، یک نرخ حداکثری برای شــهریه تعیین و 
اعلام شــد که باتوجه به سنوات سال قبل، بین ۳۰ 
تا ۴۰ درصد است؛ به شــرطی که نخواهند ساعت 

آموزشی شان را کاهش دهند.
تهرانی درباره الگوی شــهریه کودکســتان ها گفت:  
ما باید در تعیین شــهریه هم جانــب خانواده ها که 
دریافت کننده خدمات هستند و هم جانب موسسان 
که ارائه دهنــده خدمات هســتند را بگیریم. طبق 
شیوه نامه مربوط، یک نرخ حداکثری برای شهریه ها 
تعیین و اعلام شده که باتوجه به سنوات سال قبل، 
بین ۳۰ تا ۴۰ درصد اســت؛ به شرطی که نخواهند 

ساعت آموزشی شان را کاهش دهند.
معاون ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک افزود: 
اگر مرکزی بخواهد ساعت آموزشی اش را کاهش 
دهد، شــهریه اش نیز باید به همان میزان کاهش 
یابد. این کار به مناطــق و کارگروه های مناطق و 
شورای استان ها ســپرده شده است که هر استان 
با توجه به زیست بوم خودش این موارد را بررسی 

می کند.
وی تاکید کــرد که دوره پیش دبســتانی، دوره ای 
رسمی اما غیراجباری اســت و کسی حق ندارد به 
صورت غیررســمی کار کند و بایــد مجوزهای لازم 
را دریافت کند. اینکه شــرط ورود به کلاس اول را 
شــرکت در دوره پیش دبستانی بدانند، چون هنوز 

شکل اجباری به خود نگرفته، صحیح نیست.

آمار 1۵ درصدی آرتروز در ایرانیان 
رئیس مرکر تحقیقات روماتولوژی کشــور با اشاره 
به آمار ۱۵ درصدی بــروز آرتروز در ایرانیان،  تاکید 
کــرد: درمان نهایی آرتروز، تعویض مفصل اســت و 
درمان هایــی تحت عنوان ازن تراپــی، تزریق ژل و 
PRP در مفصل تنها درمان نگه دارنده هســتند که 

می توانند تعویض مفصل را به تعویق اندازند.
دکتر احمدرضا جمشیدی درباره آمار شیوع آرتروز 
در ایران، اظهار کرد: مطالعه ای در ســال ۱۳۸۴ در 
افراد بالای ۱۵ ســال سطح شهر تهران با همکاری 
مرکز تحقیقات روماتولوژی دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران انجام و مشــخص شــد در تهران حدود ۱۵ 
درصد مردم از آرتروز زانو رنج می برند که شیوع آن 
در خانم ها حدود ۱۶.۵ درصد و در آقایان حدود ۱۴ 
درصد بود که البته در ســنین بالاتر این درصدِ کلی 
بیشــتر هم می شد. با توجه به گذر زمانِ قابل توجه 
از تاریــخ انجام مطالعه، قطعا قدرمطلق آمار افزایش 
یافته است؛ زیرا جمعیت کسانی که به واسطه سن 
در معرض بیماری قرار می گیرند، افزایش یافته است؛ 
ولی آمار کلی کشــور در همان حدود است و حدود 
۱۵ درصد مردم بالای ۱۵ ســال ایران دچار آرتروز 
بویژه آرتروز زانو شده اند و سهم استان ها هم تقریبا 

یکسان بوده است.
این استاد دانشــگاه علوم پزشکی تهران با تاکید بر 
اینکه اصلی ترین نشانه بروز آرتروز، درد است، ادامه 
داد: درد در مفصل مبتلا به شــکل مکانیکی است؛ 
یعنی دردی که با استراحت کاهش پیدا می کند و با 

فعالیت افزایش می یابد.

خبر

اعتراضات اخیر و  همدلی| ستاره لطفی- 
موج سواری رسانه های بیگانه بر این ناآرامی ها 
یک بار دیگر خلا رســانه های آزاد در کشور 
را یادآور شد. در ســاعات اولیه ناآرامی ها در 
ایران که به علت مرگ مهســا امینی در مقر 
گشت ارشاد شروع شد، رسانه های فارسی زبان 
خارج از کشــور کنترل افــکار عمومی را در 
دســت گرفتند و با مهندســی کردن افکار 
مردم، پیشــقراول حرکت  هایی شدند که در 
صورت علمکرد صحیح رســانه های داخلی و 
پوشش منطقی حوادث توسط صداوسیما، این 
موقعیت و یکه تازی رسانه ای برای آنان فراهم 

نمی شد.
در روزهــای ابتدایی اعتراضات اخیر کشــور 
محدودیت رســانه های نوشــتاری کشــور 
شــدت گرفت و حتی به برخورد و بازداشت 
خبرنگارانی که رســالت خبری خــود را در 
مرگ مهســا امینی انجام دادند نیز انجامید. 
در این فضا که رســانه های نوشــتاری برای 
ادامــه بقا و حضور در چرخه اطلاع رســانی، 
ناچار شــدند در پوشــش این حوادث دست 
بــه عصا حرکــت کنند و جانــب احتیاط را 
رعایت کنند، صداوســیما نیز براساس رویه 
همیشــگی خود بر طبل تک صدایی کوبید و 
نحوه پوشش و حتی ادبیات گزارشگران این 
سازمان به گونه ای بود که بیش از آن که باعث 
اعتماد مردم و ترغیب آنان برای پیگیری اخبار 
از این رســانه عریض وطویل شوند، آنان را به 
سوی شــبکه های فارسی زبان خارج از کشور 
سوق داد؛ شبکه هایی که برخی از آن ها علنا 
از سوی دشمنان مردم و نظام سیاسی ایران 
تغدیه شده و بدون تردید خط ایجاد ناآرامی 

در ایران را دنبال می کنند.
 صعود 2 میلیونی رسانه سعودی

آماری که از افزایش مخاطبان اینســتاگرامی 
یکی از شبکه های فارسی زبان خارج از کشور 
منتشر شده است به خوبی نشان می دهد که 
دراعتراضات اخیر ایران، شــبکه های فارسی 
زبان خارج از کشــور در جذب مخاطب برنده 
ایــن ماجــرا بوده اند چرا که تنهــا در ظرف 
یکی دو هفته میلیونی به مخاطب های خود 
افزوده اند.شبکه تلویزیونی »ایران اینترنشنال« 
که از سوی خاندان سعودی حمایت می شود، 
فقط در بیست روز گذشته و در ماجرای مرگ 
مهســا امینی حدود دو میلیون نفر به دنبال 
کننده های خود افزود. این شبکه اکنون هشت 
میلیون دنبال کننده دارد و در شش ماه اخیر 
ســه میلیون رشد داشته است که دو میلیون 

آن بخاطر ناآرامی های اخیر ایران بوده است.
خوب اســت بدانیم که با شروع اعتراضات در 
ایران، تلویزیون ایران اینترنشنال در ۲۴ ساعت 
شبانه روز در تمام بخش های خبری به صورت 
گسترده اخبار ناآرامی های ایران را با جزئیات 

پوشــش داد، از تمام تکنیک ها و شگردهای 
گوناگون اســتفاده کرد، کارشناسان مختلف 
دعوت کرد، فراخوان های دعوت به اعتراض را 

منتشر کرد و....
حجم فعالیت این شبکه تلویزیونی در موضوع 
اعتراض های ایران این پیام روشــن را مخابره 
مــی کند که در خــلاء رســانه های آزاد در 
کشور، رســانه های خارجی برای تاثیرگذاری 
بر فضای ایران چه ســرمایه گذاری سنگینی 
بر شــیوه اطلاع رســانی کرده انــد. در حالی 
رسانه های آن سوی مرز با تمام قدرت اطلاع 
رسانی در مورد ناآرامی های ایران را در دست 
گرفتند که صداوســیما ایران مثل همیشــه 
ناکارآمد و پراشتباه ظاهر شد. موضع سازمان 
عریض طویل صداوسیما در مورد اعتراض ها، 
معمولا یا ســکوت بود یا نحوه پوشش اش آن 
قدر گزینشــی و ناقص بود کــه برخی نحوه 
اطلاع رسانی و پوشش این رسانه را توهین به 

شعور مخاطب ارزیابی می کنند.
 رســانه های پرمخاطب ضریب نفوذ 

بیشتری دارند
بدیهی است رسانه هایی که در جذب مخاطب 
موفق عمل می کنند و مخاطبان بیشــتری 
دارند، از ضریب نفوذ بیشــتری نیز برخوردار 
هســتند و می توانند با جهــت دادن به هر 
موضوعی – که در اینجــا موضوع اعتراضات 
ایران است- بر آن سوار شوند و آن را هدایت 
کنند وحتی با قدرت رسانه ای خود مسیر بیان 
مطالبات را جهت دهند و شرایط را به سمت 
هرج و مرج و آشوب و یا ایجاد آرامش وثبات 
در کشور نیز بکشانند.این نکته نباید فراموش 

شــود که در دهه های اخیر نقش رسانه ها از 
عرصه اطلاع رســانی فراتر رفتــه و به عرصه 
تاثیرگذاری بر حکومت ها و سیاست های کلان 

کشورها نیز ارتقاء یافته است. 
علــل چرخاندن نــگاه ایرانی  ها به ســمت 
رسانه های خارج از کشور در ناآرامی های این 
روزها را می توان در سیاســت رسانه ای کشور 
و همچنین عملکرد صداوسیما جستجو کرد. 
محدودیت  رسانه های داخل کشور باعث شده 
است که رسانه های داخل کشور بخاطر برخی 
محدودیت ها، نتوانند رسالت خبری خود را آن 
گونه که باید انجام دهند، وجود این خلاء، راه 
را برای تاثیرگذاری رسانه های خارج از کشور 
بر افکار عمومی و موج سواری آنان باز می کند 

و آن رسانه ها منبع خبری مردم می شوند.
افزون بر محددویت های رسانه های غیردولتی 
در ایران، عملکرد غیرقابل دفاع صداوســیما 
در مواجهه با اتفاقــات اخیر و حوادثی از این 
دست، مردم را به سوی بسترهای خبری دیگر 
ســوق می دهد، سال هاست به خاطر عملکرد 
صداوسیما بســیاری از مردم پیچ  این رسانه 
به اصطلاح ملی را بسته اند و به آن انتقاد دارند 

چون نتوانسته نیازشان را برطرف کند. 
در ناآرامی هــای اخیر معاونت سیاســی این 
ســازمان که مسئولیت تهیه، تنظیم و پخش 
اخبار را به عهــده دارد، ضعیف تر از هر زمان 
دیگر عمل کرد، به طوری که عمده فعالیت اش 
پاســخگویی به اخبار منتشرشــده ازسوی 
رســانه های فارســی زبان خارج از کشور بود. 
آنها معمــولا به دنبال این بودند که خبرهای 
رســانه های خارجی را توجیه یــا رد کنند. 

به طوری کــه صداوســیما تصویــر و کلام 
گوینده بی بی ســی و ایران اینترنشنال و بقیه 
خبرگزاری ها را پخــش می کرد و بعد تلاش 
می کرد که مخاطب را قانع کند که این خبرها 

واقعیت ندارد.
 هیچ آدم عاقلی به تلویزیون مراجعه 

نمی کند
عملکرد ضعیف این ســازمان به حدی رسیده 
کــه دیگر قابل کتمان نیســت و بســیاری از 
صاحب نظران بر این باور هستند که صدا و سیما 
دیگر مرجعیت ســابق را ندارد و حتی اخبار آن 
نیز ارزش پی گیری ندارد. همین چند روز پیش، 
عباس عبدی، روزنامه نگار و فعال سیاسی در این 
زمینه به دیده بان ایران گفته بود:» مطالبی که 
در صدا و سیما گفته می شــود پروپاگانداست 
و آنچه را دوســت دارند به عنوان خبر منتشــر 
می کنند. بنابراین هیچ آدم عاقلی برای خبر به 
تلویزیون ایران مراجعه نمی کند و به همین دلیل 
صداوسیما مجبور است به نقد خبرهای دیگران 
بپردازد درحالی که توجه ندارد اگر خودش خبر 
درســت را بگوید جایی برای خبر دیگران باقی 
نخواهد گذاشت.«ســیدمصطفی هاشمی طباء 
کاندیدای دوازدهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری درخصوص عملکرد صداوســیما نیز 
به دیده بان ایران گفت: »کلا روش صداوســیما 
در مورد مسائل مختلف چه اخبار داخلی و چه 
اخبار خارجی عدم آگاهی مردم است. صداوسیما 
در جذب مخاطب عاقل و فهمیده خیلی موفق 
نیست. یکی از بزرگ ترین مشکلات ما این است 
که بخشی از مردم اعتمادشــان را به اظهارات 

مسئولین و صداوسیما از دست داده اند.«

چگونه رسانه های خارجی در اعتراضات اخیر مرجع خبری شدند  

صداوسیما؛عقبافتادهازجریاناطلاعرسانی

همدلی| گزارش ها از حوزه دارو، از کمبود برخی آنتی بیوتیک ها 
در آغاز فصل سرما و البته افزایش قیمت ها حکایت دارد و این 
در حالی است که قرار بود با آغاز طرح دارویار در تیرماه، مردم 
با مشکل و کمبود دارویی مواجه نباشند. فعالان حوزه درمان 
کمبود برخی از داروها را نگران کننده عنوان می کنند با این 
وجود رییس ســازمان غذا و دارو معتقد اســت که دلیل این 
کمبود ناشــی از کم توجهی به الگوی مصرف دارو است و نه 
کمبود آن.کمبود آنتی بیوتیک ها و افزایش قیمت دارو بخشی 
از مشکلات وضعیت دارو در آستانه سه ماهگی  طرح »دارویار« 
اســت؛ این طرح قرار بود، کمک حال دارویی مردم باشــد در 
حالی که خود اکنون بیمار است. سخنگوی کمیسیون بهداشت 
از نامه به سران قوا گفته و نایب رئیس انجمن داروسازان ایران 

کمبود برخی اقلام دارویی را هشدار نگران کننده می داند.  
 صرفه جویی و استفاده از داروی جایگزین 

ســه ماه قبل بود که نایب رئیس انجمن داروســازان ایران از 
کمبود داروهای بیهوشــی خبر داد و پس از آن رئیس انجمن 
علمی بیهوشــی نیز این خبر را تأیید کرد، پس از سه ماه به 
گفته دبیر بورد بیهوشــی کشور نه تنها این کمبودها بر طرف 
نشده، بلکه شدت آن نیز بیشتر شده است. دبیر بورد تخصصی 
بیهوشی کشور با بیان اینکه علی رغم گفته های سازمان غذا و 
دارو همچنان کمبود در داروهای بیهوشــی وجود دارد، گفت: 
این کمبودها در سه ماه اخیر شدید تر شده اند.علیرضا جلالی 
فراهانی با اشــاره به تداوم کمبود در داروهای بیهوشی اظهار 
کرد: حداقل دو یا ســه سالی اســت که در داروهای بیهوشی 
کمبود وجود دارد و در دو سه ماه اخیر شدت آن افزایش پیدا 
کرده است. اگرچه نمی توان عنوان نایاب را برای این داروها به 
کار برد با این حال اکثر داروهای بیهوشی کمیاب هستند و در 
مراکز درمانی در دسترسی نیستند و اگر هم باشند به ما گفته 
می شود که در مصرف آنها صرفه جویی کنیم.دبیر بورد بیهوشی 
به ایلنا گفت: در بســیاری از مواقع داروهایی که می خواهیم 
به راحتی در دســترس نیستند. این در حالی است که وزارت 
بهداشــت می گوید این داروها وجود داشته و کمبودی در آنها 
موجود نیست، در حالی که ما در میدان عمل و بیمارستان های 
ایــن کمبوها را می بینیم و گاه مجبور می شــویم از داروهای 
جایگزین استفاده کنیم.او بیان کرد: در برخی از جاها داروهایی 
که می خواهیم وجود ندارد و مجبور هستیم از داروهای مشابه 
یا جایگزین استفاده کنیم. در بیمارستان برای برخی از بیماران 
خاص دارو موجود هســت، اما به اندازه کافی نیســت. اگرچه 

در حال حاضر این مشــکل که اعمال جراحی کنسل شوند یا 
مشــکلی برای بیماران پیش آید وجود ندارد، اما دارو به وفور 
وجود ندارد.خوشبختانه روش های متعددی در رشته بیهوشی 
وجود دارد که اســتفاده از آنها باعث می شود که اجازه ندهیم 
کمترین آسیبی به بیمار برسد.او بیان کرد: اگرچه سازمان غذا و 
دارو این کمبودها را انکار می کند، اما در مجموعه بیمارستانی  و 
داروخانه های آنها همیشه متذکر می شوند که با احتیاط از یک 
دارو استفاده کنیم و آن را مدیریت کرده و کمتر مصرف کنیم.

 سازمان غذا و دارو: مشکل از »مصرفِ زیاد« است
با این حال سازمان غذا و دارو دلیل این کمبود را مصرف زیاد به 
دلیل افزایش جراحی های الکتیور در پی فروکش کردن کرونا 
می داند. بهرام دارایی اظهار کرد: کمبودی در داروهای بیهوشی 
وجود ندارد، بلکه مصرف آن افزایش یافته است. پس از کرونا 
بسیاری از مردم که جراحی های غیرضرور خود را انجام نداده  
بودند، در حال مراجعه برای انجام این اعمال جراحی هستند و 
همین موضوع موجب افزایش مصرف سرم و داروهای بیهوشی 
شده است.او افزود: از قبل برای این موضوع برنامه ریزی شده 
بــود با این حال حد نهایی برایی مصرف آنها وجود ندارد و هر 
چقدر ما این داروها را بیاوریم بازهم درخواست برای آنها وجود 
دارد. اگرچــه همانطور که گفتم اینها برای اعمال غیرضروری 
است. با این حال در مراکز درمانی و بیمارستان ها به اندازه کافی 
برای اعمال ضروری و اورژانسی وجود دارد.او همچنین در مورد 
کمبود سرم نیز به ایســنا گفت: ما کمبودی نداریم، آمارنامه 
دارویی ما نشــان داد فروش سرم دو برابر شده است، چرا باید 
این اتفاق رخ دهد؟ به نظر می  رسد یک سری مشکلات را در 
بخش تجویز، درمان و خدمات ســرپایی، عمل های غیرضرور، 
الکتیو، زیبایی، چاقــی، لاغری و .. داریم که این ها قابل قبول 
نیست.دارایی یادآور شد: شرکت های تولیدی ما بدون وقفه در 

حال تولید هســتند. در طرح دارویار تجویز منطقی و مصرف 
منطقی تأکید شــده است و در موضوع ســرم هم باید به آن 
بپردازیم. امروز بســیاری از مردم ســرم در دست گرفته و در 
مطب ها و درمانگاه ها در انتظار تزریق ســرم هستند، که اینها 
قابل قبول نیست. او تأکید کرد: ما با تمام توان به تولید سرم 
می پردازیم و حتی از مسیر واردات سعی می کنیم سرم مورد 
نیاز را تأمین کنیم، با این حال ما وضعیت کنونی سرم را کمبود 
تلقی نمی کنیم بلکه بیش مصرف بوده و باید مدیریت شــود.

ناصر وحدتی، معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
نیز گفت: میزان دارویی که در کشور ما مصرف می شود، حداقل 
ســه برابر میانگین دارویی است که در عموم کشورها مصرف 
می شود. او در خصوص فرهنگ مصرف دارو توسط مردم اظهار 
کرد: در فرهنگ داروی کشــور ما اشکالات زیادی وجود دارد 
و افراط  و تفریط بســیاری دیده می شود. در سایر ابعاد زندگی 
نیز این افراط  و تفریط کمابیش هســت. یک مشکل بزرگ ما 
این اســت که تا زمانی  که یک دارو نیست، مشکل همان نبود 
دارو است اما وقتی دارو تامین می شود، نمی توان مصرف آن را 

کنترل کرد؛ یعنی همه مایلند از آن دارو استفاده کنند.
 هشدار درباره بن بست طرح دارویار

فارغ از دلایل کمبود دارو و اینکه سهم اجرای طرح دارویار در 
این مســاله به چه میزان است آنچه فعالان این حوزه نسبت 
به آن هشــدار می دهند احتمال افزایش قیمت دارو در آینده 
ای نزدیک است.  دکتر سیدعلی فاطمی، نایب رئیس انجمن 
داروسازان ایران با اشاره به عدم پرداخت حق داروخانه ها گفت: 
اگر همین وضعیت ادامه یابد، ممکن است طرح خوب دارویار 
به بن بســت بخورد و چنانچه این اتفاق رقم بخورد، این مردم 
هستند که به دلیل افزایش سرســام آور و تا دوبرابری قیمت 
داروها متضرر خواهند شــد و به آنها فشار خواهد آمد.فاطمی 
گفت: اکنون بخشی از داروخانه ها دیگر تمایلی به ارائه داروهای 
بیمــه ای به مردم ندارند؛ چراکه داروخانه، اکنون دارویی را که 
با قیمت شــهریور ۱۴۰۰ به مردم می فروشد، خودش آن را به 
قیمت های افزایش یافته جدید از تولیدکننده می خرد. این در 
حالی اســت که یکی از مسئولان سازمان برنامه و بودجه قبل 
از آغاز طــرح دارویار وعده داده بود که ما ۷۲ ســاعته مبالغ 
مابه التفاوت دارو را به داروخانه ها پرداخت می کنیم. حالا این 
وعده ۷۲ ســاعته با گذشت حدود سه ماه هنوز محقق نشده 
اســت و تامین اجتماعی از این بابت هیچ به روی خودش هم 

نمی آورد که داروخانه ها تحت فشار هستند.

مصرف زیاد یا شکست طرح دارویار؟

کمبود آنتی بیوتیک ها و داروهای بیهوشی در کشور


